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14. Valná hromada ASZ ČR  

Zápis a usnesení  
 

 

Datum konání: 22.  června 2012, od 10.00 do 16.30 hod.  

Místo konání: Kulturní dům Máj, Pelhřimov  
 

 

1) Prezence účastníků 

Od 9.30 do 10.00 hod. - prezence delegátů a hostů – viz přílohy: prezenční listiny 

 

2) Zahájení schůze 

V. Perník: zahájil jednání 14. valné hromady ASZ ČR, přivítal delegáty z regionálních ASZ, představil a 

přivítal přítomné hosty. Informoval o návrhu programu.   

 

VH konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 82 členů Rady bylo podle prezenční listiny 

přítomno 65. Účast členů Rady dosáhla 77 %.  

Z celkového počtu 205 delegátů bylo přítomno 145. Účast delegátů celkem dosáhla 71%.  

Schůze byla usnášeníschopná.   

 

3) Volba pracovních orgánů valné hromady, schválení programu schůze 

V. Perník (moderátor schůze):  

Vzhledem k programu je třeba určit volební komisi a návrhovou komisi. Vzhledem k tomu, že z pléna nebyl 

návrh na obsazení těchto komisí, přednesl tyto jmenné návrhy předsednictva na složení pracovních orgánů: 

- návrhová komise:  Ing. Jan Štefl, Ing. Helena Přikrylová, MVDr. Pavla Löwenthalová 

Hlasování: optická většina pro/3 se zdrželi/0 proti  

- zapisovatelé: Ing. Jaroslav Šebek, Ing. Veronika Kutilová 

- ověřovatelé zápisu: Ing. Jan Staněk, Ing. Jan Miller 

Hlasování: optická většina pro/2 se zdrželi/0 proti  

VH schválila návrhy pracovních orgánů. 

 

VH schválila návrh programu.  

Hlasování: optická většina pro/0 se zdržel/0 proti  

 

Schválený program schůze:  

Prezentace delegátů z regionálních ASZ 

Zahájení, přivítání delegátů a hostů 

Volba pracovních orgánů valné hromady 

Zpráva předsedy ASZ ČR, Ing. Josef Stehlík 

 Vystoupení 1. náměstka ministra zemědělství – Mgr. Roman Boček 

 Vystoupení člena Evropského parlamentu – Mgr. Hynek Fajmon 

 Vystoupení náměstka ředitele SZIF – Ing. Martin Šebestyán 

  Vystoupení ředitele ÚPÚ Mze – Ing. Jaroslav Vítek, MBA 

 Vystoupení náměstka ředitele ÚZEI – Doc. Ing. Tomáš Doucha, CSc. 
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Diskuse ke zprávě předsedy ASZ ČR a k vystoupení přítomných hostů 

  Přestávka na oběd 

 

Vývoj v přípravách podmínek Společné zemědělské politiky 2014 - 2020 

Zpráva předsedy Revizní komise ASZ ČR 

Diskuse a návrhy činnosti ASZ ČR na další období 

Usnesení a závěr 

 

4) Zpráva předsedy o činnosti ASZ ČR za uplynulé období: 

Josef Stehlík:  

Vážení hosté, kolegové sedláci, 

pokud někdo za uplynulý rok sledoval práci a činnost ASZ, určitě musel dojít k závěru, že na nudu a 

nedostatek práce, ať už na „starých“ či nových úkolech si naše organizace rozhodně nemůže stěžovat. A začnu 

tím, čím jsme většinou končívali naše zprávy o činnosti naší selské organizace. Zhodnocení práce naší hlavní 

kanceláře v čele s tajemníkem Jaroslavem Šebkem. Bez jednoznačně obětavé práce celého osazenstva, které 

bylo začátkem letošního roku posíleno paní Šárku Gorgoňovou jako tiskovou referentkou, které se ukázala 

jako velmi platná kolegyně, by všechny projekty, ale i běžné povinnosti chodu organizace byly zvládány jen 

stěží. Co se „starého“ osazení kanceláře týká, tak stále se potvrzuje to, že bylo dobrým rozhodnutím mít na 

klíčových místech našeho aparátu pracovníky, kteří jsou naším viděním hodně zatížení, respektive „postižení“ 

příslušností k selskému stavu.  Jenom věřím, že nám s dostatkem sil a elánu budou k dispozici i v dalším 

období práce Asociace soukromého zemědělství. Nakonec výčet aktivit, které bude následovat v mém projevu 

je toho důkazem.  

V loňském roce a obzvláště pak v období letošního jara se dále vedla pracovní jednání nad podobou využití 

NSZP po roce 2014 v ČR. Tato jednání probíhala formou kulatých stolů ministra nebo formou pracovních 

skupin pro přípravu prvního a druhého pilíře. Bylo uskutečněno rozšířené jednání předsednictva ASZ v 

Horoměřicích, kde byli členové seznámeni se základními parametry nových pravidel a čestný předseda 

Stanislav Němec se následně účastnil jako doprovod ministra jednání rady ministrů v Lucemburku, kdy bylo 

hlavním tématem vyjasnění pozic ČR v prvním pilíři SZP EU. Naši zástupci, kteří byli jmenování podzimní 

Radou ASZ, měli pravidelné konzultace a přípravy před jednáními na Mze a také se skutečně aktivně na 

těchto jednání zúčastňovali. Od března navíc tyto aktivity koordinovala paní Renata Vondráková, přijatá 

Asociací pro úkol přípravy nového programového období jako externí pracovnice. ASZ tak přicházela 

z mnohdy novými podněty a inovativními přístupy, které se nyní snažíme uplatnit do oficiálních materiálů 

MZe. První výsledek jejich společné práce můžete najít mezi materiály předložené na dnešní VH. Při tvorbě 

této naší pozice jsme jednoznačně akceptovali usnesení minulé VH, které nám uložilo, abychom využití 

podpor a dotací ze SZP ovlivňovali k větší orientaci, zejména na malé a střední podnikání s přihlédnutím k 

modelu rodinných farem, které považujeme za tradiční způsob hospodaření v české krajině. A také k zajištění 

a podpoře generační výměny na venkově a podpoře zajištění vlastních zpracovacích odbytových kapacit, nebo 

odstranění nemožnosti čerpat peníze na rozvoj venkova farmáři v satelitních obcí spadající pod sídla nad 2 

tisíce obyvatel. 

ASZ ČR se také v období od minulé VH aktivně zúčastnila a dále zúčastňuje prací na ABK ministra 

zemědělství. Ta řešila opět několik desítek podnětů, ze kterých se nám podařilo zajistit buď změny 
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v metodikách Mze a SZIFu, nebo navrhnout změny zákonů a vyhlášek. Také je v současné době dokončováno 

paragrafové znění sběrné novely tzv. „antibyrokratického zákona“, který chceme předložit po prázdninách 

ministru Petru Bendlovi k projednání ve sněmovně. Ten po svém nástupu v říjnu loňského roku do funkce 

ostatně podporu činnosti tohoto svého poradního orgánu jednoznačně vyjádřil a výstupy z komise jsou 

součástí rozhodovacích procesů na Mze. V našich snahách o snížení různých požadavků nebo omezení v praxi 

nám velice pomohly absolvované zimní semináře, které jsme jako projekty PRV po našich regionech 

realizovali. Jenom pro připomenutí byly tři, pokročilé školení na využití portálu farmáře, školení na zákon o 

myslivosti a jeho využití vlastníky a sedláky, a seminář na prodej ze dvora a domácí porážky skotu. Z každého 

semináře byly sepsány poznatky a ty se nyní snažíme uplatnit ve změně, nebo úpravě legislativy. Již 

v současnosti jsou některé navržené změny v připomínkových řízení vyhlášek nebo ve zmíněné sběrné novele. 

Tím se snažíme splnit bod usnesení naší poslední VH tj. pokračovat v úsilí o zjednodušení podmínek 

faremního zpracování a způsobu prodeje vlastní produkce ze dvora či na tržišti.  Ale upřímně řečeno, v otázce 

byrokracie není a nebude prostě nikdy hotovo.  

V této souvislosti také podporujeme současnou snahu ministra zemědělství o transformaci úřadů a institucí 

v resortu zemědělství s cílem zefektivnit, zeštíhlit a zjednodušit státní správu. Jsme přesvědčeni že je to 

významný a nezbytný krok, který ve finále prospěje především nám sedlákům. Významný zřetel je věnován 

koordinaci, respektive snížení počtu neefektivních a dovolte mi ten výraz - jalových kontrol, které, jak jsme 

zjistili, probíhají ve velké míře u menších farem.  Věříme, že se tyto změny promítnou do všech částí úřadu 

ministerstva. Naše organizace je s postupem prací, které má nyní koordinačně na starosti poradce ministra 

zemědělství Vilém Žák, průběžně seznamována a jednotlivé kroky jsou konzultovány. Jenom pro upřesnění, 

nejdále je proces transformace PF a ÚPÚ, kde je již projednáván návrh zákona. Ale probíhají i práce na 

transformaci dozorových organizací a AZV. Tady chci jen připomenout, že stále prosazujeme usnesení minulé 

VH o dostupnosti kontaktních pracovišť pro sedláky na úrovni okresu.   

Také se nyní zapojujeme do diskuse o potřebě a způsobu poskytování poradenství v zemědělství, která má 

úzkou vazbu právě na zmíněnou transformaci. Předsednictvo požádalo  příslušného náměstka ministra 

dr.Macha, aby nechal provést  revizi všech zdrojů financování současného poradenství a následně nechal 

připravit takový model, který bude efektivněji a především průhledněji využívat finance určené na 

poradenství, a to včetně důkladného přehodnocení poradenského systému KIS.  

Vedení ASZ ČR a členové předsednictva také aktivně pracovali na podpoře dokončení církevních restitucí. 

Z tohoto důvodu jsme se několikrát setkali s arcibiskupem, dnes kardinálem Dukou a jeho lidmi, kteří jsou a 

budou odpovědni za přebírání majetku. Samozřejmě že podobné iniciativy probíhají i na regionální úrovni a 

věříme, že v budoucnu přinesou našim členům ovoce. Nakonec dnešní neúčast ministra zemědělství Petra 

Bendla na VH je důsledkem probíhajících obstrukcí opozice k přijetí tohoto, dovolím si říci pro samotné 

posílení demokracie, klíčového zákona.   

Na loňské VH ASZ jsme přijali usnesení, že máme usilovat o posílení jistoty žadatele o dotaci v rámci PRV. 

To se nám podařilo díky iniciování vzniku a již ročnímu fungování přezkumné komise ministra zemědělství 

pro projekty z PRV. Komise se schází od loňského července pravidelně každý měsíc a projednává sporné 

případy odvolání žadatelů,  především o proplacení investičních dotací. Za zmíněnou dobu se projednalo přes 
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sto případů a minimálně polovina byla kladně vyřízena, popřípadě se navrhly i následné změny do pravidel 

programů a kontrolních postupů SZIF.  Pro doplnění musím ještě zmínit, že i současné vztahy a jednání se 

SZIF díky pověření pana náměstka Bočka jeho řízením se dostaly do podoby skutečné spolupráce.  

V loňském roce jsme se také pokusili navázat komunikace s MŽP, absolvovali jsme jednání u ministra 

Chalupy a následně jeho náměstka Kulíška. Jedním z hmatatelných výsledků je naše účast v monitorovacím 

výboru OPŽP a téměř pravidelná setkání, která děláme s náměstkem Tesařem při přípravě podmínek tzv. 

ozelenění v prvém pilíři plateb.  Také se nám podařilo prosadit některé drobné úlevy do nově schvalované 

nitrátové směrnice, které alespoň dále nezatíží již tak „bohaté“ povinnosti sedláků.  

Také se podařilo iniciovat (prostřednictvím ABK) inventuru povinností v zásadách správné zemědělské praxe, 

což je v souladu s naším dalším usnesením z VH, tj.za důsledně postihovat reálný výskyt eroze tzv.skutečné 

projevy eroze, bez určování povinných systémů hospodaření. Nyní na Mze má být ve spolupráci s VÚMOP 

připravován materiál, který toto posuzování důsledků eroze uvede do praxe kontrol. Současně se podařilo 

prosadit kompromisní řešení podmínky VDJ na TTP u podpor LFA a AEO. Od letošního roku poprvé platí, že 

je hodnocen stálý průměrný stav VDJ na pastvinách a TTP po dobu min třech letních měsíců, bez toho, aby 

sedlák musel vést další výkaznictví.  

Významný krok se ASZ podařil v květnu. Zůstali jsme věrni zásadám, že sedláci demonstrují pouze, když se 

jim někdo snaží ubrat a okleštit osobní svobody či svobodu podnikání a odmítli jsme vyhrožovat současné 

vládě blokádami a demonstracemi a je jedno, zda se záminkou zelené nafty nebo toho či jiného neřešení „ 

kapitalismem nahlodané a rozkolísané zemědělské vertikály“. Asi všichni rozumíte, že mířím k problému 

jednání o zelené naftě a dalších podporách u premiéra Nečase. Jsem přesvědčen a naše jednání na 

předsednictvu k této otázce mne o tom následně utvrdila, že to byl příklad, jak by se náš vliv na politiky měl 

zúročit. Nebyla to žádná „naoko“ jednání, jak se o tom snažil vehementně přesvědčit šéf AK. Byla to skutečně 

jednání, vzájemné přesvědčování a vysvětlování výhod, které budou plynout nejen sedlákům. Výsledek, který 

z té série jednání, v pořadí nejprve s premiérem, pak premiérem a ministrem zemědělství a v závěrečné fázi 

s účastí ministra financí vzešel, je rozhodně velmi pozitivní pro samotné vnímání ASZ, ale také nás - sedláků 

jejích členů. Teď musíme zajistit, aby všechny body slíbené a na tiskové konferenci prezentované body, byly 

zrealizovány. Úplná znění výsledků jednání s premiérem máte také na stolech v předložených materiálech. 

Pro nás je asi nejdůležitější bod, který zavazuje vládu předložit novelu daňového zákona, která sejme daňovou 

povinnost z farmáře při převádění farmy prodejem na svého potomka.  To je opatření, které se dříve nebo 

později dotkne téměř každého z nás a které ve finanční hodnotě tvoří úsporu  zhruba 1 až 2 miliony na farmu. 

Také výmaz předkupního práva tátu k pozemkům koupeným od PF po jejich úplném splacení je krok, ke 

kterému se politici dlouho odhodlávali.   

Rád bych také zmínil i jiné činnosti ASZ, které jsme mezi dvěmi VH absolvovali. Jde o aktivity rázu 

společenského, bez kterých bychom si existenci naší organizace již neuměli představit.  

Vedle tradičně pořádaného plesu ASZ, jehož pořádání se letos na zkoušku přesunulo do Prahy, jde především 

o tradiční soutěž Farma roku, která i v uplynulém ročníku slavila nemalý úspěch a slavnostní večer vyhlášení 

výsledků se stal opět velice vyhledávaným společenským setkáním za účasti významných hostů. Také jsme 

při té příležitosti představily záznam z pořádaných Farmářských slavností v roce 2011, které si získaly oblibu 
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veřejnosti. V jejich pořádání pokračujeme i letos a věříme, že vnímání ASZ na veřejnosti jako vstřícnou a 

dobrým nápadům otevřenou organizaci, která chce představit hospodaření jako moderní činnost a váží si 

spoluobčanů tohoto státu jako svých potenciálních zákazníků. Bylo to docela kouzlo nechtěného, když jedna 

část zemědělců organizovala blokády občanů s přispěním jejich daní na nakoupenou techniku a druhá část 

připravila den otevřených dveří na FS v Radonicích, kde si několik tisíc návštěvníků, v přátelském prostředí 

mohlo „osahat“, stejně jako pár týdnů před tím na statku u Stanislava Bůžka, jak se vlastně ta sedlačina dělá. 

FS jsme využili jako určitou předehru tradičních dožínek, které se v září uskutečnily na farmě rodiny 

Pospíšilových. 

Na podzim loňského roku jsme se jako soutěžící účastnili prvního ročníku filmové soutěže o přírodě a 

zemědělství, který se uskutečnil v prostorách ČZU v Praze Suchdole, kde jsme úspěšně představili snímek 

mapující osudy, život a podnikání našich členů, kteří uspěli v soutěži Farma roku.  

V neposlední řadě vykazujeme také množství zahraničních aktivit. Od těch politicko-lobbyistických, které 

reprezentuje především náš zahraniční tajemník Michal Pospíšil a to na úrovni COPA-COGECA, stálého 

zastoupení v Bruselu, nebo jednání s poslanci Evropského parlamentu až po naši zájezdovou činnost. V rámci 

uplynulých dvanácti měsíců naši členové navštívili Ukrajinu, Řím, Maltu, Peru a Chile a ve spolupráci se 

Svazem chovatelů jelenovitých i Holandsko. Nyní se připravuje zájezd do Kanady a v úvaze je také Izrael. 

V letošním roce se také našim členům naskýtá příležitost, v rámci realizace nového europrojektu, navštívit 

zejména mladým hospodářům se zájmem o diverzifikaci i Španělsko. 

Vážení hosté, přátelé a kolegové, věřím, že i v dalším roce uděláme všichni maximum proto, abychom si i 

nadále udrželi naši aktivitu a chuť pracovat ve prospěch českého selského stavu a aby si ASZ ČR uchovala 

pověst seriózní, ale zásadové organizace. 

Děkuji Vám za pozornost.  

 

Michal Pospíšil: 

Doplnil informace týkající se zahraničních aktivit ASZ ČR. 

Návrh reformy SZP zveřejněný 12. října 2011 komisařem (EK) D.Ciolosem vzbudila velký ohlas, ASZ k 

němu svolala na podzim mimořádnou Radu v Horoměřicích. Následovalo ustanovení odborné pracovní 

skupiny ASZ, která se účastnila jednání k jednotlivým prioritám na Mze. ASZ prosadila některé své priority 

do stanoviska COPA (odmítnutí zastropování a povinného greeningu, podpora PUZČ). Původní navržená 

legislativa neumožňuje pokračování PUZČ, ale obsahuje pouze obecně generační výměnu (především 

podpora mladých). Do pozice Mze ČR však následně byla prosazena podpora generační obměny.  

Další jednání budou probíhat během podzimu a jara. V druhé polovině 2012 budoui známy definitivní 

legislativní návrhy, na zemědělce a úřady to bude velký nápor, aby se požadavkům přizpůsobili. 

 

5) Vystoupení hostů: 

 a) 1. náměstek ministra zemědělství, Mgr. Roman Boček 

 

Vážený pane předsedo, kolegyně a kolegové, dámy a pánové! 

Dovolte mi hned na začátek, abych Vám vyřídil pozdravy od pana ministra Bendla. Ještě včera odpoledne 

počítal s tím, že za Vámi přijede osobně, ale pak mě pod přívalem dalších pracovních povinností pověřil, 

abych vaši valnou hromadu navštívil za něj a připomněl některé důležité procesy, na kterých v posledním 

období na MZe intenzivně pracujeme a které souvisí především s vaší činností. 
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Za prvé v současnosti vedeme intenzívní jednání o tom, jak po skončení nynější finanční sedmiletky 

nasměrovat prostředky z PRV, aby v maximální míře podporovaly mladé zemědělce, rodinné farmy, prodej ze 

dvora a další související aktivity sedláků.  

− Jako ilustraci podpory souvisejících aktivit chci zmínit například podporu, kterou věnujeme tzv. 

Farmářským slavnostem. Ty vnímáme jako vynikající příležitost, aby se lidé v jednotlivých regionech 

dozvěděli, že možná velmi blízko žije a pracuje někdo, kdo nabízí kvalitní a chutné potraviny či jiné 

produkty pocházející ze zemědělské činnosti. Připomínám také, že jsme před nedávnem změnili 

limity počtů produktů, které mohou zemědělci tímto tzv. prodejem ze dvora dostat mezi spotřebitele. 

 

Za druhé vás chci informovat, že pan ministr před pár dny podepsal novou podobu statutu Antibyrokratické 

komise, v němž jsou posíleny kompetence komise směrem k vyšší schopnosti plnit úkoly a realizovat své 

kroky. Komise současně získá širší prostor pro spolupráci s jinými resorty, např. s Ministerstvem 

zdravotnictví nebo Ministerstvem pro místní rozvoj. 

− Chci v rámci redukce v byrokracie zmínit ještě náročný projekt propojování a slučování poměrně 

složité struktury institucí podřízených Ministerstvu zemědělství. Ať už jde o sloučení pozemkových 

úřadů s Pozemkovým fondem ČR do nového Státního pozemkového úřadu, které už projednává 

parlament, nebo třeba postupné slučování dozorových organizací.  

− Také v tomto procesu jde primárně o redukci různých byrokratických povinností kladených na 

zemědělce, a až v druhé řadě o finanční úspory, které propojení úřadů a jejich činností přinese. 

 

Má třetí poznámka se týká zrušení předkupního práva státu v případě, kdy zemědělec chce prodat 

pozemek, který dříve odkoupil právě od státu. Právě v těchto dnech jde do parlamentu návrh novely 

zákona č. 95/1999 Sb. (tedy zákona o podmínkách převodu zemědělských a lesních pozemků z 

vlastnictví státu na jiné osoby).  

− Slibujeme si od toho posílení vlastnických vztahů k půdě a nastavení pravidla, že vlastník s půdou 

může nakládat jako svéprávný vlastník, podle svého uvážení. 

 

Za čtvrté bych rád zmínil další krok, kterým chceme přispět ke zlepšení poměrů na trhu s pozemky, zejména 

pokud jde o vztahy mezi vlastníky a nájemci a o správné chování k půdě.  

− Reagujeme tak na skutečnost, že z obhospodařované půdy je u nás velmi vysoký podíl půdy 

pronajaté. 

− Vlastníci i nájemci přitom často nemají tušení, co mohou, smějí a musí, a v důsledku toho půda u nás 

ztrácí kvalitativní parametry, podle odhadů se její hodnota každoročně snižuje až o 4 miliardy korun. 

− Pan ministr už dříve oznámil, že na ministerstvu vzniká Manuál vlastníka půdy, který by měl shrnout 

všechny dostupné povinnosti a práva související s půdou a naznačit postup při řešení různých 

životních situací, k nimž v souvislosti s půdou dochází. 

− Rádi bychom ho představili na Země Živitelce 

− V této souvislosti také stojí za zmínku, že uvažujeme o novém spuštění programu PGRLF na podporu  

nákupu zemědělské půdy. 

 

Za páté, když už je řeč o půdě, chci poznamenat, že nepolevujeme v úsilí při postupné přípravě a realizaci 

pozemkových úprav, které mají tolik pozitiv a přínosů, že vybrat z nich jeden dva příklady prakticky nemá 

smysl. Naopak, intenzivně hledáme cesty na jejich urychlení a případné větší zapojení do následných realizací 

investic v krajině samotných vlastníků pozemků, nebo obcí.  

− Obecně lze říci, že chceme, aby dokončené KPÚ (komplexní pozemkové úpravy) více přispívaly ke 

snižování klimatických rizik – příkladem můžou být například protipovodňová opatření, nebo obnova 

a zakládání menších rybníků. Současně budu dbát na to, aby příslušné útvary MZe, které jsou do této 

agendy zapojeny, mezi sebou spolupracovaly mnohem lépe než doposud.  

  

Konečně za šesté chci zmínit jedno téma, které by speciálně vás mohlo významně zajímat. V rámci OP 

Rybářství v příštím období chceme dosáhnout toho, aby do hry byly vtaženy nové subjekty, především z řad 

vás, sedláků.  

− V současné době se totiž o peníze uchází v zásadě 7 subjektů podnikajících v oboru rybářství, takže 

zde nepochybně existuje prostor pro rozvoj oboru a vznik nových, konkurenčních hospodářství. 

− To chceme iniciovat a připravit podmínky pro zakládání malých rybníků a možnosti hospodaření na 

nich. 
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Má skutečně poslední poznámka se týká dohody, k níž nedávno došel pan ministr s panem premiérem na 

jednání s vaší asociací. Na základě této dohody připravujeme do legislativního procesu návrh zákona, který 

umožní, aby zemědělci, kteří převezmou farmy nebo statky od svých rodičů, nemuseli z takto získaného 

výnosu platit daň z příjmů. Tato povinnost dosud mnoho zemědělců vedla k tomu, že rodinné podnikání místo 

převzetí prostě ukončili, protože na úhradu této daně neměli prostředky. Tento výsledek na ministerstvu 

zemědělství považujeme – z hlediska vás, zemědělců – za nejvýznamnější část společné dohody a věříme, že 

ministr financí v co nejkratší době přijde s příslušným legislativním návrhem.   

Dámy a pánové, dovolte mi na závěr především jménem pana ministra poděkovat za úspěšnou spolupráci 

během posledního půlroku a popřát vám dobrou úrodu! 

 

b) Člen evropského parlamentu – Mgr. Hynek Fajmon 

Seznámil s aktuálním vývojem kolem reformy SZP. 

Tento týden proběhlo jednání zemědělského výboru v EP. Byla projednávána tato témata:  

Společná organizace trhu 

Financování řízení SZP 

Přímé platby 

Podpora pro rozvoj venkova z Evropského Fondu pro rozvoj venkova 

SZP je nově svěřena podle Lisabonské smlouvy i do kompetence EP. EP se k návrhům komise staví poměrně 

vstřícně a žádá pouze drobné změny.  

Přímé platby – hlasovat bude EP o svých postojích na podzim. Souhlas se zastropováním (proti pouze ČR, 

Anglie a Německo). Zpravodaj dokonce navrhuje nejpřísnější podmínky pro zastropování.  

Předávání farem – EK navrhovala ukončení PUZČ, EP je naopak pro zachování titulu, zpravodaj navrhuje 

zachování programu (ale s pouze 50% příspěvkem oproti příspěvku pro mladé, tj. 35 tisíc EURO jednorázově 

a s hranicí pro odchod do důchodu od 65 let).  

Ozelenění – zpravodaj EP navrhuje nároky na ozelenění rozdělit podle velikosti a struktury farem (čím větší 

farma, tím víc by ozeleňovala). Navrženy byly určité stupně ozelenění.  

Pozměňovací návrhy lze předkládat do 19. července, nabídl podat návrhy ASZ. Všechny návrhy jsou v češtině 

na webu EP, je tedy možno se k nim vyjádřit.  

ZeV bude hlasovat v červenci, dále bude hlasovat pravděpodobně v říjnu celý EP.  

 

 

c) Náměstek ředitele SZIF – Ing. Martin Šebestyán 

Poděkoval za pozvání a informoval o administraci žádostí pro rok 2012. 

Podáno bylo cca 27.600 žádostí. Novinkou je zavedení elektronického podpisu a možnost podání přímo 

z Portálu farmáře. Zatím bude ponechána i varianta listinného podání. 

Měnit se bude několik věcí. Nepodařilo se obhájit začátek plateb LFA od 16. 10., bude nutno termín posunout 

po provedení kontrol druhé seče, tedy až po SAPS (nejdříve v prosinci).  

TopUp – doufají, že se podaří zajistit finance pro výplatu TopUp. Žádost by byly pouze deklaratorní, 

navázána na vlastní jednotnou žádost podanou v květnu 2012. Výpočet TopUp bude složitý a kráceny budou 

všechny subjekty s výjimkou farem do 20 ha.  

Náběh nové SZP v roce 2014 vidí skepticky, myslí, že bude nutný odklad o rok. Nové podmínky v SZP 

generují nové kontroly, jedná se o data, která nejsou v registrech a budou tedy dopadat na zemědělce.  

PRV – letos proběhla dvě kola. Bylo přijato 1.235 žádností, jejich vyhodnocení bude koncem srpna.  

Další kolo vyhlášeno na konec června – mladí začínající, podpora zakládání podniků.  

Rádi by odbourali u podávání žádostí duplictině elektronicky + ještě podepsané žádosti na SZIF. 

Národní kvóty na mléko – situace dlouhodobě stejná, kvóta se stále navyšuje, ČR kvótu zhruba o 9% nečerpá, 

stejně jako většina států.  

V rámci tržích opatření nejsou finance příliš využity (propagace na med a mléko), schváleny nové programy – 

propagace řekového oleje a propagace výrobků nejvyšší kvality. Určeno sdružením producentů, nevládním 

organizacím,… 

Programy ovoce do škol a mléko trvají a navyšují se.  

 

d) ředitel Ústředního pozemkového úřadu – Ing. Jaroslav Vítek 

Poděkoval za pozvání a podporu činnosti ÚPÚ.  

Proběhla konference Pozemkové úpravy, kde bylo připomenuto výročí narození Františka Skopalíka, který 

propagoval novinky v zemědělství. Připoměl ocenění farmářky Havránkové za oddanost půdě.  
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Připomněl slova TGM, který propagoval drobné vlastnictví půdy – na tento názor navazuje PÚ i ASZ. 

PÚ řeši přípravy na restrukturalizaci. Nutno dobře připravit slpooučení PF a PÚ. PÚ je před sloučením 

v dobré kondici. 

PÚ uveřejnil metodický návrh pro provádění pozemkových úprav. Připomínky ASZ odhalují někdy 

dogmatické používání metodiky, celkově je ale koncept správný.  

Doufá, že se povede pozemkové úpravy udržet jako výkon státní správy a pouze ve veřejném zájmu.  

Nutno hledat vyváženost mezi krajinnými opatřeními a zemědělstvím. 

Na Zemi živitelce bude seminář k pozemkovým úpravám.  

Prioritou PÚ je také dokončení restitucí. 

ZeV nyní přijímá pozměňovací návrhy do zákona o pozemkovém úřadu. PÚ podporuje transformaci.  

 

e) Náměstek ředitele ÚZEI – Doc. Ing. Tomáš Doucha 

Poděkoval za pozvání. 

Nutné vnímat, že struktura českého zemědělství je v EU unikátní. EU se ale bohužel snaží nastavit jednotná 

pravidla. Je nutné hledat řešení v posunu k ochraně životního prostředí, zlepšení života na venkově – to je 

prostor právě pro ASZ. Na druhou stranu je jasné, že zemědělství je třeba brát i jako byznys.  

Mze slibuje do konce června zveřejnit dlouhodobou koncepci zemědělstí ČR. Tam je potřeba stanovit, kde se 

zemědělství nachází a kam chce pokračovat.  

Nutné zajistit základní výrobní zdroje – půdu, vodu. To by mělo být především obsahem koncepce, je to 

důležitější, než požadovat zachování potravinové soběstačnosti.  

Po vstupu do EU došlo k enormnímu zlepšení ekonomiky. Ekonomické výsledkyy ale zajišťují z 70% 

podpory. To je poměrně vysoký podíl v porovnání s jinými státy. Nutné zabrzdit zvyšování nákladů na 

produkci – v tomto hledisku je na tom ČR poměrně špatně.  

Pozitivní je, že mezi podniky je velký rozdíl v ekonomice, což znamená, že je ještě veliká rezerva pro 

zlepšení. Problém je, že lepší ekonomické výsledky mají především podniky s jednoduchou výrobou, naopak 

ŽV a výrobky s přidanou hodnotou mají rezervy.  

České zemědělství je vysoce přebytkové (asi o 20% více), ale jsou odvětví, kde tomu tak není (prasata, 

drůbež, ovoce, zelenina, víno) a míra soběstačnosti je zde výrazně nižší.  

Klíčovým problémem je rozvoj živočišné výroby. Bylo by dobré mít více přežvýkavců, ale zároveň je potřeba 

dát pozor, abychom nepřekročili produkci – EU chystá sankce při překročení limitu produkce. 

Efektivita zemědělství je v ČR na 80% evropského průměru, u potravinářského průmyslu je to pouze 40%. 

Zde jsou obrovské rezervy.  

Nutné tlačit na velké nájemce půdy, aby se začali chovat racionálně a zachovávali přírodní zdroje pro další 

generace.  

 

 

6) Diskuse ke zprávě předsedy a s hosty 

 

P. Srna: 

Navázal na debatu o půdě. Provádění rozborů a hodnocení půd se již téměř nedělá, ÚKZÚZ pravděpodobně 

nemá peníze. Je to velmi nebezpečné. Z vlastních financí si rozbory půdy platí maximálně vlastníci, nájemci 

to platit nechtějí. Měly by se zachovat aspoň nějaké dotace na tyto rozbory. 

Management travních porostů – nutno umožnit aspoň nějaké změny při zachování poměru TTP a orné půdy.  

Zpoplatnění emisních plynů přežvýkavců – údajně už vznikají studie. To příliš neodpovídá záměru zvyšovat 

počet zvířat v ČR.  

V. Perník:  

Podobné absurdní požadavky neustále vznikají (např. měření vibrací zem. techniky). Nutno hlídat, aby to 

vůbec nevzniklo. 

J. Stehlík: 

ÚKZÚZ také čeká transformace, rozbory půd by měly být nadále v jeho kompetenci. Zjistí více informací a 

bude řešit. Vzorkování půd se dělá i duplicitně (pro MF kvůli ocenění, pro PÚ kvůli úpravám apod.).  

Managemet TTP – měla být připravena koncepce, zatím MZE nepřipravilo.  

Otázka skleníkových plynů produkovaných zvířaty je v gesci MŽP – zjiszí podrobnosti. 

M. Pospíšil:  

Testování půdy je podle něj povinnost zemědělce (potřebuje vědět jak a kde hnojit apod.). To nelze žádat po 

státu.  
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Rebonitace půd – závažná informace kvůli ocenění půdy a stanovení výběru daní. Stát vybírá stále méně 

peněz, protože hodnota půdy se snižuje. 

L. Miler: 

Není přece možné zvyšovat počet krav a nezvyšovat produkci. Pokud jsou dotace na telata, musí se zákonitě 

zvyšovat produkce.  

Kritizoval neúčast ministra. 

H. Boček: 

Ministr Bendl se skutečně snaží podporovat sedláky. Nemohl dnes přijet z objektivních důvodů 

S. Němec:  

ASZ za poslední léta udělala značný posun od „revoluční“ organizace ke každodenní zcela mravenčí práci a 

daří se jí dosahovat úspěchů. Je ale nutné, aby za sebou měla zázemí a zpětnou vazbu členů. Základem je 

konzervativní a pravicový přístup.  

Pokud se týče zelené nafty, nepovažuje ji již za důležitou, daleko důležitější je např. vyjednání bezúplatného 

převodu hospodářství v rodině – vícegenerační hospodaření ukotvené na prosperující farmě - to stojí na 

skutečných pravicových základech a je to dlouhodobé a přínosné opatření – každý bude muset jednou farmu 

předat. 

Stejně tak jsou velmi důležitým tématem církevní restituce, které je potřebné vyjednat a tuto otázku již 

vyřešit.  

L. Miler:  

Stát musí nejdřív ukázat, že také šetří a ne začít u občanů.  

J. Stehlík: 

Právě ASZ téměř jako jediná stále hledá rezervy, kde by se dalo ve státní správě a v rozpočtu ušetřit. 

Zelená nafta je odsouzená k zániku a je to nakonec správně. Rok 2013 je mezníkem, také v Německu tato 

vratka končí. Financování celé SZP EU bude po roce 2014 jinak nastaveno, tam je potřeba se zaměřit. 

 

Kritéria přijatelnosti projektu např. na cestovní ruch – je to evergreen - limit pro obce do 2000 obyvatel. 

V nových programových podmínkách je snaha toto kritérium zrušit, do roku 2014 s tím bohužel nejde nic 

dělat. 

 

J. Rosa: 

PÚ a digitalizace – problémy s cestami, které mohou vést jinudy, než reálně – odchylka až 10 metrů. 

Podpora začínajících zemědělců – problematické, neustále se mění, není jasné, kdy bude vyhlášen příjem 

žádostí. 

PUZČ s limitem 65 let je nesmysl, pokud se jedná o ženu s dětmi, tak to je nad limit odchodu do standardního 

důchodu. 

E. Kravcová: 

Ženy mají odcházet do důchodu stejně, jako muži, není tu již rozdíl.  

J. Stehlík: 

Program měl být úplně ukončen, ale podařilo se jej zahrnout do priorit aspoň v této podobě. Bude se jednat o 

jednorázový příspěvek při odchodu do důchodu.  

U mladých se ASZ snaží prosadit to, aby byl první projekt zemědělce začínajícího ve věku do 40 let podpořen 

vyšším příspěvkem, než konkurenční projekty.  

H. Fajmon:  

V návrhu EK bylo zrušení PUZČ. V EP se to podařilo otevřít a bude to předloženo jako pozměňovací návrh.  

Věk odchodu do důchodu se postupně v celé EU u žen a mužů vyrovná a státy postupně śměřují k věku 65 let.  

Bude usilovat o zavedení podpory zemědělcům odcházejícím do důchodu.  

 

ASZ Břeclav: 

Bude Mze nějak reagovat na sucha na jižní Moravě? 

H. Boček:  

Připravují se podklady – monitoring sucha. Do postižených oblastí budou směřovat úlevy. 

J. Stehlík: 

Zcela určitě nebudou poskytovány přímé finanční podpory, ale bude se jednat o úlevy (odložení splátek za 

půdu PF nebo PGRLF nebo akceptace změny termínů pastvy, apod.). 

 

 

Přestávka na oběd 12:30 – 13:30 
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7) Vývoj v přípravách podmínek zemědělské politiky 2014 - 200 

V. Perník: 

Byla sestavená pracovní skupina ASZ, která se účastnila jednání na MZE a připravovala stanoviska ASZ. 

Ing. Jiří Petr – informace, inovace 

Ing. Jan Štefl – konkurenceschopnpst, LFA, přímé platby 

David Smetana, M. Šebelka – řízení rizik, potr. řetězce 

Ing. Jan Pešout – přírodní zdroje 

Jan Basař – OZE 

Ing. Michal Pospíšil – LEADER, venkov 

Jan Votava – lesy 

Ing. Josef Stehlík – koordinace, zpětné vazby 

Ing. Václav Perník – koordinace 

Ing. Jaroslav Šebek, Ing. Veronika Kutilová – archivace dokumentů, komunikace s Mze, koordinace jednání 

Mgr. Renata Vondráková – analýzy textů, zpracování dokunemtů, koordinace připomínek 

 

J. Štefl:  

Seznámil s informacemi ohledně jednání o přímých platbách a LFA. 

Mze chce slyšet všechny názory na návrh EK, pak se s nimi bude dále pracovat a budou zahrnuty do 

stanoviska ČR. 

Návrh EK k přímým platbám je hodně detailní. Návrh EK se mu líbí, vyjadřuje stanovisko sedláků. 

Platební nároky – nebude pokračovat systém SAPS. Nový systém chce ASZ co nejvíce přiblížit SAPS. 

Žádné velké změny se dít už nebudou. Problémem je odlišnost českého zemědělství od průměru EU, Mze se 

snaží podmínky přizpůsobit ČR, ale výsledkem je, že to bude v neprospěch malých podniků. Platební nároky 

je nutné vázat na půdu, ne na podnik. 

Definice aktivního farmáře – ASZ je proti jakékoliv definici (musí stačit, že se hospodaří dle GAEC a CC). 

Tento požadavek vzešel z některých států, kde se bojí, aby jejich sedláci nepřišli o půdu a dotace nepobíraly 

velké kapitálové společnosti, které skupují pozemky. V definici – dotace musí být min. 5% příjmů. AK a ZS 

tvrdě lobují za to, aby definice aktivního farmáře byla v každém státě jiná a aby se kontrolovalo, kdo „dobře“ 

a „špatně“ hospodaří – chtějí od dotací odstavit podniky v LFA s velkým podílem TTP apod. Chtějí zařadit 

ekonomická kritéria, což by znamenalo byrokracii a předkládat účetnictví. 

Ozelenění – nějaké prostě bude, jen je nutné nastavit podmínky. ASZ chce upravit podmínky tak, aby se to 

týkalo hlavně agrotechnických opatření a farmář, který dodržuje správné zemědělské podmínky, splňoval 

automaticky podmínky ozelenění. Povinné uvedení pozemků do klidu na 7% půdy není přijatelné. Problém by 

neměl mít ekozemědělec a ten, kdo má zatravněno min. 70% ploch.  

Zastropování – pokud bude možné zahrnout náklady na mzdy, pak se to v ČR bude týkat max. 1% podniků.  

Degresivita plateb – platba na hektar by s velikostí podniku měla klesat. Tento názor EK Asociace 

podporuje. Není nutné produkovat za každou cenu, ale udržet potenciál půdy a krajiny pro další generace. AK 

a ZS naopak podporuje platby na produkci a komodity. Na ty ale může stát přidělit max. 10% financí.  

Vázaná podpora – umožnění 10% plateb převést na vybrané komodity. EU vymezuje určitý okruh komodit, 

z nichž státy mohou vybírat. V ČR by se mělo jednat o podporu skotu, škrobu, chmele a jedná se o cukrovce 

(na tu ale není dostatek peněz, jedná se o tom, zda by nešla podpořit z jiného programu). Zároveň chybí 

agrumenty pro podporu cukrovky – v ČR je nadprodukce (i když velká část je na líh).  

EU chce podpořit zemědělce, protože po nich chce navíc péči o krajinu, vedli evidence atp. Dále chce 

podpořit důležité komodity a hospodaření v LFA oblastech. Na LFA bude příplatek cca 25 – 85 EUR/ha. 

Navíc některé státy podporují i ornou půdu v LFA a pravděpodobně to bude zavedeno i v ČR. Nastává 

problém se zatravněnými pozemky, které již nelze rozorat.  

Přesuny – Mezi pilířema ASZ nechce povolit ádné přesuny, EU není proti.  

Národní dotace – tlak EU na omezení.  

Do systému nezapadá například ani zelená nafta, kde je podpora vyšší naopak pro ornou půdu. Navíc je zde 

zbytečná byrokracie a zbyteční zaměstnanci na celním úřadu a FÚ.  

 

R. Vondráková: 

Shrnula jednání k PRV, popsala systém práce pracovní skupiny ASZ. Mze často přebírala zápisy ASZ.  

V novém programovacím období bude místo os šest priorit. Některé Mze rozpracovalo velmi detailně, jiné 

téměř vůbec. Napříště v PRV nebudou Osy, ale priority (celkem 6 + průřezové téma Lesy)   
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Napříč prioritami ASZ prosazovala: 

- generační výměnu – model a specifika rodinného podnikání 

- venkov je celá ČR mimo Prahu, odstranit limit počtu obyvatel, 

- zefektivnit distribuci financí – omezit projekt max. 5 milióny na jedno IČ v jednom opatření v jednom 

kole a celkem 15 mil. v jednom opatření v rámci celého období na 1 IČ (zabránit vyčerpání dotací na 

malé množství velkých projektů – viz bioplynky na kukuřici) 

- zvýhodnit mladé žadatele, 

- zrušit podmínku registrace starší 16 měsíců pro mladé, 

- PRV zacílit na mikropodniky, 

- zvýhodnit inovativní projekty 

Priorita 1 – informace a inovace: 

- ASZ v souladu s MZE, 

- podpořit operační skupiny, které by měly administrovat projekty, 

- definice inovací musí být specifická, ASZ nesouhlasí s definicí stanovenou MZE 

Priorita 2 – konkurenceschopnost: 

- největší rozpory s MZE, 

- podpořit diverzifikaci u mladých začínajících zemědělců – paušální platbou,  

- podpora mladým začínajícím zemědělcům, Mze nechtělo podpořit malé začínající, ASZ je proti 

jakémukoliv třídění mladých, 

- podpora předání farmy jinému zemědělci, 

- ASZ je proti podpoře režimu kvality, 

- OZE se na MZE neřešily, 

- ASZ nechce omezovat v ýkon bioplynových stanic, ale celkovou výši dotace na 5 mil., a zároveň 

30% ceny stavby, zvýhodnit 50% využití odpadů v KD BPS, 

- nákup strojů ASZ chce podpořit z PGRLF, 

- připomínky k metodice výpočtu podpor LFA, podpořit hlavně TTP, na o.p. buď nic, nebo minimální 

částku 

Priorita 3 – řízení rizik, organizace trhu 

- ASZ je proti zřizování vzájemných fondů na pojištění 

- Podpořit investice do proeventivních opatření v krajině, 

- Sdružení producentů umožnit pouze malým a středním producentům, pro uznání nutná společná 

investice, nebo využití stávající investice jednoho z členů sdružení, 

Priorita 4 a 5 – přírodní zdroje: 

- ASZ v souladu s MZE, 

- ASZ chce, aby pokračovaly tituly – genetické zdroje, vybudování závlah, kompostárny, PÚ (včetně 

vlastníků), EZ, odbahnění rybníků, ošetřování TTP 

- Natura a další tituly ASZ chce koordinovat s MŽP 

- ASZ nepodporuje integrovanou produkci – nevyjasněná forma hospodaření, řešit v prioritě 2 

- OZE omezit max. 5 mil. Na projekt 

- Přesun agroenvi závazků v rámci podniků mezi bloky 

Priorita 6 – venkov, LEADER: 

- Nerozpracovávat dotace infrastruktury obcí, to by mělo být v gesci jiného resortu, 

- LEADER celkem bez připomínek, omezit na malé projekty do 500 tis. Kč, podpořit projekty 

s přidanou hodnotou a lokálním efektem 

- LEADER musí mít více výzev 

Priorita lesy: 

- ASZ je proti tomu, aby byly pospořeny projekty státních lesů. 

 

Celé detailní shrnutí je zveřejněno v Selské revui 3/2012. 

 

Netrh: 

Dotaz na velikost odbahňované nádrže. Nyní to musí být min. 5 ha. 

J. Stehlík: 

Mze chce v OP Rybářství usnadnit přístup malým subjektům. ASZ také požaduje zástupce do MV OP 

Rybářství. 

P. Hodan: 

Nelíbí se mu ozelenění ve formě uvedení 7% půdy do klidu, jak je to v návrhu EK.  
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J. Stehlík: 

ASZ chce ozelenění dobrovolné, odměnou by měla být o 30% vyšší dotace. Pokud bude ozelenění povinné, 

bude se stejně opět dělat jen „jako“ a budou se všem rozdělovat peníze. 

Nutné vyjasnit podmíky ozelenění, nebo udělta nabídku více možností (zatravnění, zalesnění apod.). 

J. Štefl: 

ASZ je proti zalesnění a osázení rychlerostoucími dřevinami. Smyslem je nechat půdu v takovém režimu, aby 

se dala rychle uvést do stavu pro pěstování potravin, pokud bude potřeba. 

L. Miler: 

Počítá se s kompenzací pro zemědělce, kteří hospodaří na půdě s omezením kvůli přítomnosti zdrojů pitné 

vody? 

J. Stehlík: 

MZE o tom uvažuje, ale je to v úplných začátcích.  

Vejčík: 

Bude podpora rychlerostoucích dřevin? 

J. Stehlík: 

ASZ je zásadně proti.  

J. Sedláček: 

Je rád, že se ministr Bendl odhodlal otevřít myslivecký zákon. Nyní ale v aktivitě trochu polevuje. Je nutné ho 

v této aktivitě co nejvíc podpořit. Vyzval k tomu, aby se zemědělci obraceli přímo na své poslance, kteří jsou 

proti otevření zákona a diskutovali s nimi. 

 

 

8) Zpráva předsedy Revizní komise – Ing. Jiří Petr 

J. Petr: 

Seznámil se zprávou Revizní komise.  

RK se sešla od poslední VH třikrát. Usnesení VH se postupně plní v zásadě ve všech bodech. Proběhla 

kontrola docházky na Předsednictvo (1 člen má nedostatečnou docházku). Provedena byla kontrola plateb 

členských příspěvků a kontrola nahlášených hektarů.  

Byla konstatována nedostatečná kázeň v platbách příspěvků, to dělá značné problémy v toku financí ASZ (9 

regionů k dnešnímu datu neposlalo ani zálohy).  

Doklady jsou vedeny řádně a přehledně, v evidenci a v efektivnosti vynaložených prostředků nebyly zjištěny 

nesrovnalosti.  

Informoval o stavu financí. (Podrobná zpráva je členům dostupná v kanceláři ASZ ČR). 

RK navrhuje schválit účetní závěrku za rok 2011. RK navrhuje oddělit hlavní a hospodářskou činnost a 

zamezit tak ztrátě finančních prostředků.  

Hlasování optická většina pro/ 0 proti / 2 se zdrželo 

Valná hromada schvaluje zprávu předsedy Revizní komise a účetní závěrku za rok 2011. 

 

9) Návrhy činnosti na další období, diskuse 

J. Plzák: 

Zhodnotil semináře ASZ k myslivosti. Účastníci seminářů vyplňovali dotazníky, ze šetření vyplynulo, že 

členové ASZ požadují otevření zákona o myslivosti a snížení výměry honiteb a posílení práv vlastníků. Časté 

dotazy směřovaly na vymáhání škod zvěří.  

ASZ rovněž chce založit samostatnou mysliveckou organizaci, do níž v průběhu školení již sbírala přihlášky. 

Momentálně je ustanoven přípravný výbor, připravují se stanovy. Struktura by měla být regionální, obdobně 

jako v ASZ. Po zaregistrování organizace bude začleněna do ASZ.  

 

J.Hodoval, ml.: 

Interaktivní prvky v rámci územního plánu – s pozemkem pak nelze nijak nakládat. Interaktivní prvek má být 

např. remízek, biokoridor apod. Zemědělec navíc musí zaplatit změnu územního plánu.  

J. Stehlík: 

ASZ zjistí detaily a napíše otevřený dopis MMR na toto téma. MMR dlouhodobě nekomunikuje, je to 

problém i z hlediska nastavování dotačních podmínek po r.2014, dále stavebního zákona. ASZ se znovu obrátí 

na ministra a bude požadovat jednání. 

J. Vítek, ÚPÚ: 

Interaktivní prvky jsou např. i ÚZESy. 

PÚ vede debatu na toto téma už delší dobu a zastává se v tomto případě vlastníků. 



Strana 13 (celkem 15) 13 

J. Rosa: 

Silniční správní úřad udělal přes soukromé pozemky s objekty k podnikání veřejně účelovou cestu. Pozemek 

není možné oplotit, po objektu může chodit, kdo chce. 

 

V. Kuncl: 

Upozornil na to, že v PRV se budou podporovat malé projekty. V minulosti realizoval několik malých 

projektů, SZIF to ale bere jako téměř exotické. Malé projekty musí být jednoduché, aby je zvládli 

administrovat sami. Věří, že tato malá pomoc mnoha sedlákům přinese větší celkový efekt. 

Stejně tak bere jako pozitivní záměr podporovat výstavbu a obnovu malých rybníků.  

 

J. Šourek: 

Upozornil na neustálou byrokracii při žádostech o dotace a na výmysly úředníků. Probíhají někdy úplně 

zbytečné kontroly. Jako příklad uvedl čl. 68 – platbu na dojnice, kde se kontroluje výroba mléka podle 

jednotlivých faktur. 

J. Stehlík: 

Od příštího roku se nebudou evidovat faktury, bude se vycházet z hlášení a plnění kvóty.  

Letošní hlášení se ale budou kontrolovat podle faktur.   

P. Janata: 

Upozornil na zanikání vesnic v pohraničí. Vesnice nejsou schopné dosáhnout odtržení od velkých měst. 

P. Hodan: 

Navrhuje zpracovat projekt pro celostátní školení členů ASZ pro vlastníky půdy.  

 

10) Usnesení VH a závěr  

P. Löwenthalová: 

Seznámila s návrhy na usnesení. Viz příloha. 

Hlasování: optická většina  pro/ 0 proti/ 0 se zdrželo 

 

VH schválila předložené návrhy na usnesení. 

Přehled všech usnesení je v příloze zápisu. 

 

V. Perník: Poděkoval za účast a aktivitu delegátů a v 16.15 hod. ukončil 14. valnou hromadu ASZ ČR. 

J. Stehlík: Poděkoval za účast všem delegátům. 

 

Zapsali: Ing. Jaroslav Šebek, Ing. Veronika Kutilová 

 

……………………………………………………… 

 

Ověřili: Ing. Jan Miller, Jan Staněk 

 

………………………………………………………. 

 

 

 

Pelhřimově, dne 22. 6. 2012 
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Příloha k zápisu: 

 

Přehled usnesení z 14. Valné hromady ASZ ČR, 22.6.2012 v Pelhřimově 
 

I. Valná hromada 

 

1)  konstatovala a vzala na vědomí, že z celkového počtu 82 členů Rady bylo podle prezenční listiny 

přítomno: 65. Účast členů Rady dosáhla: 77%.  

Z celkového maximálního počtu 205 delegátů bylo přítomno:145 a celkem 12 hostů. Účast 

delegátů dosáhla: 71%.  Schůze byla usnášeníschopná.  

 

2) schválila návrh programu jednání dle aktualizované pozvánky 

 

3) schválila návrhovou komise v tomto složení: Ing. Jan Štefl, MVDr. Pavla Löwenthalová a Ing. 

Helena Přikrylová a schválila Ing. Veroniku Kutilovou a Ing. Jaroslava Šebka jako zapisovatele. 

Jako ověřovatelé zápisu byli schváleni: Jan Staněk, Ing. Jan Miller. 

 

4) schválila zprávu o činnosti ASZ ČR za uplynulé období přednesenou předsedou ASZ Ing. 

Josefem Stehlíkem, 

 

5) schválila zprávu Revizní komise ASZ ČR za minulé období přednesenou předsedou Revizní 

komise Ing. Jiřím Petrem, 

 

6) schválila účetní závěrku ASZ ČR za rok 2011,  

 

 

 

II. Valná hromada:  
 

 

1. Podporuje uskutečněná jednání ASZ s premiérem a ministry k problematice zelené nafty jako 

velmi úspěšná a ukládá Předsednictvu ASZ ČR vyjednané body dál aktivně prosazovat – 

zejména zrušení daně z příjmu při převodu rodinných hospodářství.  

 

2. Kladně hodnotí průběh a výsledky dosavadního jednání pracovních skupin ASZ při 

vyjednávání rámcových podmínek u přímých plateb a priorit v PRV na období 2014-2020 na 

Mze.  

 

3. U přímých plateb odmítá snahy o zavedení ekonomických kritérií u definice aktivního farmáře, 

odmítá zavedení povinného ozelenění, odmítá zastropování a požaduje, aby platební nároky 

byly vždy svázány s obhospodařovanou půdou a požaduje nastavení takového systému výpočtu 

PP tak, aby byl, pokud možno, co nejblíže současnému systému SAPS. 

    

4. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR a členům pracovní skupiny PRV vyvinout maximální úsilí 

zejména k podpoře malých zem. podniků, mladých zemědělců a generační obměně (ukončení 

zem. činnosti a předání farmy v rámci rodiny).  

 

5. Požaduje změnu dosavadního systému fungování LEADERU a podporuje zavedení povinných 

každoročních auditů při rozdělování prostředků prostřednictvím MAS. 

 

6. Požaduje zachování PGRLF a podporuje znovuzavedení podpory nákupu půdy od fyzických 

osob. 

 

7. Podporuje současnou snahu ministra zemědělství na snižování administrativní zátěže a snahu o 

transformaci v resortu zemědělství směrem k zefektivnění, zeštíhlení a zjednodušení státní 

správy. Trvá však na zachování její dostupnosti v rámci okresů. Důrazně požaduje, aby byly 
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eliminovány dosavadní počty státních kontrol, odstraněny jejich duplicity a aby byly prováděny 

pouze v rozsahu požadovaném legislativou EU (zejména u menších zemědělců a chovatelů). 

V tomto smyslu současně požaduje důkladnou revizi zemědělské legislativy  

 

8. Současně žádá ministra, aby v rámci reorganizace zrušil dosavadní systém krajských 

informačních středisek a nastavil takové řešení přenosu informací, které bude pro sedláky 

funkční a efektivní. 

 

9. Vítá snahu vlády o spravedlivé vypořádání církevních restitucí, přičemž plně podporuje fyzické 

vydání majetku před finančním vyrovnáním. 

 

10. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR pokračovat v úsilí o snižování nadbytečné byrokratické zátěže 

a to nejen v rámci Antibyrokratické komise Mze. Dále ukládá pokračovat v úsilí o zjednodušení 

podmínek k podmínkám faremního zpracování a prodeje vlastní produkce „ze dvora“. 

 

11. Podporuje snahu Mze řešit problém eroze půdy, avšak důrazně požaduje, aby se přistoupilo 

k liberálnímu modelu jeho řešení – tj. důsledně postihovat reálný výskyt eroze, bez určování 

povinných systémů hospodaření. 

 

12. Vyzývá Mze, aby konečně již dořešilo dlouhodobý požadavek zemědělců na možnost rozorávání 

ploch s TTP.  

 

13. Vyzývá ministra pro místní rozvoj, aby jednal se zástupci soukromých zemědělců a řešil 

zásadní připomínky k nastavení podmínek dotačních programů v novém období 2014-2020 a k 

územním plánům. 

 

14. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR pokračovat v řešení problematiky v oblasti myslivosti a 

velikosti honiteb a posílení honebních práv vlastníků a zemědělců a v tomto směru požaduje 

novelizaci zákona o myslivosti. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR a komoditní radě pro myslivost 

založit samostatnou selskou mysliveckou organizaci. Komoditní radě pro lesy a myslivost pak 

ukládá zpracovat metodiku zakládání mysliveckých organizací při regionálních ASZ.  

 

15. Ukládá Předsednictvu pokračovat v plošném zajišťování odborného školení a poradenství 

členům ASZ  - zejména v oblasti školení práv a povinností vlastníků zem. pozemků. 

 

16. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR v oblasti obnovitelných zdrojů energie podporovat zásadně jen 

systémy „lokální výroba-lokální spotřeba“, tj. způsoby, které zabezpečují lokální využití 

elektřiny a tepla z lokálně vyrobených a zpracovaných odpadů/surovin omezujících negativní 

dopady do krajiny a místní infrastruktury s maximálním důrazem na metody kogenerace. 

 

17. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR, aby intenzivně pracovalo na rozvoji hospodářských aktivit 

ASZ a dále ukládá rozpracovat otázku založení samostatného hospodářského subjektu při ASZ 

(rozpracované usnesení z 13. VH).  

 

18. Ukládá hlavní kanceláři ASZ ČR, aby vypracovala návrh činnosti regionálních pracovníků 

ASZ (nesplněné usnesení z 13.VH).  

 

19. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR dále pracovat na rozvíjení další spolupráce s názorově blízkými 

nevládními organizacemi v sektoru zemědělství a venkova. 

 

20. Ukládá Předsednictvu ASZ ČR pokračovat v úspěšné propagaci selského stavu a rodinného 

způsobu farmaření prostřednictvím Farmářských slavností. 


